
Klankbordsessie geeft informatie én biedt ruimte voor dialoog
Sinds enige tijd is er een wolvenroedel aanwezig in het Drents-Friese Wold. Met name schapenhouders 

zijn de afgelopen periode geconfronteerd met wolvenaanvallen. De Gebietskommisje Wolf, de zoge-

noemde wolvencommissie, is 1 juni jl. in gesprek gegaan met 36 dierhouders. Er is stilgestaan bij de 

praktische uitvoering van afrasteringen en beschikbare subsidie en de laatste stand van zaken rondom 

beleidsontwikkelingen over de wolf, zoals het interprovinciaal wolvenplan. 

De bijeenkomst was een initiatief van de Gebietskommisje Wolf in samenwerking met BIJ12.  

Gesprekspartners waren:
    Harry Oosterman, voorzitter Gebietskommisje Wolf
    Jaap Mekel, wolvenconsulent voor wolvencommissies Fryslân en Drenthe 
    Stan Roelofs, Consulent Faunazaken BIJ12
    Stefan Worst, schapenhouder uit Vledder

Aanwezigen hebben duidelijk hun mening gegeven over de wolf, schadepreventie en schadeafhande-

ling. De wolvencommissie richt zich primair op schadepreventie en niet op het innemen van een stand-

punt in de politieke en maatschappelijke discussie of de wolf welkom is of niet. Vanwege de huidige 

wet- en regelgeving kan wolvenschade alleen worden voorkomen door het treffen van preventieve 

maatregelen. Het is de kerntaak van de gebiedscommissie om provincie gevraagd en ongevraagd te 

adviseren op welke wijze het beste wolvenschade kan worden voorkomen door preventie. 

Een overheid kan niet zomaar toestemming geven voor handelingen die een negatief effect op onze 

natuurwaarden hebben. De provincies hebben de juridische mogelijkheden uitgezocht. Daar komt uit 

dat dierhouders – met ondersteuning vanuit de provincies - in alle gevallen eerst moeten investeren in 

preventie. Ook als men uiteindelijk toe wil naar beheer van de wolf. 
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over (voorkomen van) schade door 
de wolf rond Drents-Friese Wold

Aanwezig

    36 dierhouders (voornamelijk schapen- en 

geitenhouders uit Weststellingwerf  

en Ooststellingwerf)
    Enkele paardenhouders
    Een melkveehouder
    Leden van Gebietskommisje Wolf
    Friese wolvenconsulent

    Medewerker van BIJ12
    Ambtenaar van de provincie Fryslân
    Projectorganisator communicatie
    Ambtenaren van de gemeente  

Ooststellingwerf
    Wethouder Van Weperen
    Wethouder Zonderland
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In februari 2023 schreef de provincie Fryslân, samen met Drenthe en Overijssel in navolging van pro-

vincie Gelderland een brief aan de minister met het verzoek om de beschermingsstatus van de wolf te 

verlagen. Fryslân, Drenthe en Overijssel willen dat er in Europees verband leefgebieden aangewezen 

worden voor de wolf.

Aan de minister is duidelijk gemaakt dat de noordelijke provincies worstelen met de aanwezigheid van 

de wolf en dat zij meer perspectief voor dierhouders wensen. De minister geeft in haar reactie aan dat 

zij niet vooruit wil lopen op de dialoog en het advies dat de Raad voor de Dieraangelegenheden gaat 

uitbrengen. De wolvencommissie benadrukt dat dierhouders zelf invloed kunnen uitoefenen op de 

Friese politiek, politici en bestuurders om zo de provinciale, landelijke en Europese besluitvorming over 

‘het dossier wolf’ te beïnvloeden. 

Hieronder volgt een verslag van de klankbordsessie op hoofdlijnen.

Wat betekent de aanwezigheid van de wolf?
Conflictvrij samenleven met de wolf is een uitdaging. De wolf in directe nabijheid kan zorgen voor 

stress, onvrede en een gevoel van onveiligheid. Dierhouders geven tijdens de sessie aan dat hun hobby 

of werk met landbouwhuisdieren onder druk staat. Het is goed om samen te kijken of de praktische 

problemen aangepakt kunnen worden. De emotie die de wolf bij de (aanwezige) dierhouders veroor-

zaakt is niet direct op te lossen. 

De terugkeer van de wolf creëert een nieuwe situatie, waarvan we weer de risico’s moeten leren 

inschatten. De wolvencommissie ziet bij omringende landen – waar de wolf eerder weer terugkeerde – 

dat voorlichting over de wolf helpt. Bij voorlichting moet worden gedacht aan: hoe het vee zo goed als 

mogelijk is te beschermen tegen een wolvenaanval en kennisvergroting over de wolf. 

Besproken punten IPO wolvenplan
Voorzitter Harry Oosterman heeft namens de wolvencommissie toelichting gegeven op de punten die 

in oktober 2022 zijn ingebracht voor het concept van de geactualiseerd interprovinciaal wolvenplan. 

Tijdens de klankbordsessie stonden aan aantal van deze onderwerpen opnieuw centraal:

➡  Lees meer over de noordelijke reactie op het Concept IPO Wolvenplan

1  Beheervergoedingen
Niet alleen het correct plaatsen van een wolfwerend raster, maar ook het wolfwerend houden 

vraagt een investering in tijd, fysiek en financieel. Hoeveel hoger de werkelijk toegenomen 

kosten zijn, is momenteel niet goed inzichtelijk. Schapenhouders hebben extra fte’s nodig om 

wolfwerend te kunnen werken, terwijl daar financieel en zonder personeel geen ruimte voor is.

De kosten voor arbeid, onderhoud en vervanging wegen nu al zwaar door voor dierhouders. 

Beheervergoedingen moet snel concreter gemaakt worden. Voor draagvlak en de actiebereidheid 

zijn passende beheervergoedingen een noodzakelijk uitgangspunt.

2  Handelingsrichtlijnen
Het IPO wolvenplan bevat een aantal handelingskaders bij (probleem)situaties met wolven. Het 

IPO heeft inmiddels een addendum gepubliceerd en drie interventierichtlijnen aangepast, maar 

het handelingskader bij wolf–veesituaties is nog niet geactualiseerd. Echter, vanuit dierhouders 

is juist grote vraag naar meer duidelijkheid bij een potentieel conflict bij dit soort situaties. 

Een heldere, meetbare interventierichtlijn is noodzakelijk om het beheer vorm te geven, zodat 

duidelijk is wanneer een wolf aangezien wordt als probleemwolf.
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https://fryslan.notubiz.nl/modules/1/Ynkommen%20stikken/822012
https://nos.nl/artikel/2463820-drenthe-friesland-en-overijssel-wij-zijn-niet-geschikt-voor-wolven
https://nos.nl/artikel/2463820-drenthe-friesland-en-overijssel-wij-zijn-niet-geschikt-voor-wolven
https://open.overheid.nl/documenten/ronl-46778d4f8c048051a342b237d6d9b9d3f17513fa/pdf
https://cuatro.sim-cdn.nl/fryslan/uploads/noordelijke_reactie_ipo_wolvenplan.pdf?cb=sNzU_Xb8
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3  Tegemoetkoming in de schade en versnelde uitbetaling BIJ12
Tijdens de sessie is gesproken over verbeterpunten met betrekking tot de schadeafhandeling via 

BIJ12. De volgende aspecten werden genoemd als punten die verbeterd kunnen worden:

 

Proces Er was behoefte aan verbetering op het gebied van snelheid, transparantie en 

bereikbaarheid bij het afhandelen van schade. Daarnaast is de administratieve last wanneer 

een dierhouder een schadegeval meldt bij BIJ12 te groot. Het versimpelen van het proces is 

belangrijk en kan ook bijdragen tot een versnelde afhandeling. Dierhouders willen dat BIJ12 haar 

werkwijze beter en sneller laat aansluiten op de ontwikkelingen en de dierhouder in processen 

centraal zetten. Mede daarom is de wolvencommissie een voorstander van het verkennen van 

de mogelijkheid om de schade versneld uit te betalen, met twee opties als leidraad: het Zweedse 

model of wanneer een getroffen dierhouder direct wordt uitbetaald bij taxatie-indicatie wolf.

Vergoedingen Het bepalen van taxatiewaardes voor de geleden schade werd ook genoemd als 

een verbeterpunt. Lees op de website van BIJ12 meer over hoe de richtlijn, taxatie en prijzen bij 

wolvenschade tot stand komt. 

4  Vergoeding kosten
Het huidige wolvenplan voorziet in vergoeding voor directe kosten, maar niet voor indirecte 

kosten. Het wordt voor schapenhouders in wolvengebied moeilijk wanneer wolfwerende rasters 

wel extra tijd vragen, maar de directe en indirecte kosten bij schade en daarbuiten niet worden 

vergoed. 

5  Andere diersoorten
Op dit moment is de subsidie voor wolfwerende maatregelen alleen beschikbaar voor de 

bescherming van schapen en geiten. Schade veroorzaakt door wolven beperkt zich echter niet 

alleen tot schapen en geiten. De provincie Fryslân adviseert alle dierhouders om een risico 

afweging te maken en zo nodig passende maatregelen te treffen. Een gewenste uitbreiding 

– naar andere landbouwhuisdieren – van de subsidieregeling is al doorgevoerd in Drenthe. 

Momenteel wordt gewerkt aan de actualisatie van het interprovinciaal wolvenplan. Tijdens het 

actualisatieproces zullen provincies gezamenlijk een standpunt gaan innemen over de gewenste 

uitbreiding van de subsidie. GS kunnen op basis hiervan een gedegen besluit nemen over dit 

punt. 

De paardenhouders in het Biosintrum bepleiten om de subsidieregeling voor preventieve 

maatregelen nu al uit te breiden van geiten en schapen naar alle hoefdieren en daarmee gelijk  

te trekken met de provincie Drenthe.

6  Subsidie vooraf/achteraf
De subsidie voor wolfwerende rasters kan in Fryslân achteraf worden aangevraagd, zodra het 

raster er staat. In Drenthe krijgen dierhouders de subsidie vooraf toegekend. Aanwezigen zijn 

voorstander van een vereenvoudigde aanvraag waarbij de subsidie vooraf wordt verleend 

conform de aanpak in de provincie Drenthe.

7  Maximering van de bijdrage
Het maximumbedrag van €20.000 bij de subsidieregeling is voor professionele schapenbedrijven 

een hekelpunt. Volgens de aanwezigen vallen de kosten om wolfwerend te werken voor 

professionele schapenhouders namelijk vele malen hoger uit. De aanwezigen zijn daarom 

benieuwd of er een mogelijkheid is om de huidige maximale bijdrage per ondernemer van 

€20.000 aan te passen?
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https://www.bij12.nl/onderwerpen/faunazaken/diersoorten/wolf/veelgestelde-vragen/
https://www.bij12.nl/onderwerpen/faunazaken/schade-voorkomen/module-wolven/
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8  Pilot Loonwerkers-formule
Tijdens de bijeenkomst in Oosterwolde gaf Stefan Worst een sneak preview van zijn 

zelfgebouwde draadoprolsysteem. Hij gebruikt dit systeem voor het afrasteren van zijn eigen 

percelen en voor een pilotproject dat hij uitvoert in opdracht van de provincie Drenthe.

Facebookbericht Schapenhouderij en Veehandel Stefan Worst

Wij zijn op zoek naar dierhouders die percelen hebben liggen in het gebied waar veel 

wolvenaanvallen zijn in Drenthe. We gaan een pilot doen voor de provincie Drenthe om 

de werking van (goed geplaatst gecontroleerd door de provincie) 5 of 6 draads raster te 

testen en de extra arbeid die dit ons kost met de autowinder in kaart te brengen. 

Wij plaatsen het en dat wordt betaald vanuit de pilot van de provincie Drenthe dus 

de dierhouder hoeft alleen de afrastering te leveren wat weer vergoed wordt via de 

bestaande subsidieregeling (of de afrastering die al aanwezig is kan gebruikt worden) 

Tevens verzorgen we ook het opruimen of verplaatsen van de rasters kosteloos! 

We kunnen ook helpen met het uitzoeken van de juiste materialen. Misschien kunnen 

we hier toch wat aanvallen mee voorkomen en zo niet kunnen we wel beter aantonen 

dat we hier echt te maken hebben met probleemwolven in Drenthe vandaar in mijn 

ogen: hoe meer rasters des te beter het is. 

Als er (hobby)dierhouders geïnteresseerd zijn kun je je melden bij mij 06 41143478.

Ook bij vragen kunt je altijd bellen of appen! 

Groeten Stefan Worst

Door zijn ervaringen te delen en de resultaten van zijn pilotproject te evalueren, hoopt 

Worst bij te dragen aan de verdere ontwikkeling van effectieve en gebruiksvriendelijke 

draadoprolsystemen voor het beschermen van vee tegen wolvenaanvallen. En als dat in 

de praktijk anders uitpakt, dan kan via deze weg worden aangetoond dat er sprake is van 

een probleemwolf. Aanwezigen zijn benieuwd of in Fryslân deze pilot qua haalbaarheid en 

uitvoerbaarheid ook ingevoerd kan worden?

9  Aandachtspunten voor gemeenten
De gemeente heeft een rol in het kader van de ruimtelijke ordening, bij het verlenen van een 

vergunning of ontheffing voor de aanleg van wolfwerende afrasteringen. Een afrastering 

plaatsen mag niet zomaar en overal. Het moet passen in het bestemmingsplan. Dan is er ook nog 

verschil tussen vaste en verplaatsbare afrasteringen. Gemeenten zitten niet overal op dezelfde 

lijn. Soms zijn ze toegestaan, soms is een vergunning of vrijstelling nodig. De aanwezigen willen 

de gemeenten Oost- en Weststellingwerf graag de volgende aandachtspunten meegegeven:

• Tot een hoogte van 100 cm is het vergunningsvrij 

Gemeente Westerveld gedoogt het plaatsen van wolfwerende afrasteringen tot 120 cm, terwijl 

het bouwbesluit slecht tot 100 cm toelaat. 
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https://www.facebook.com/Veehandelstefanworst?__cft__%5b0%5d=AZUs8Z_btJOM5a6HeLGDgD_bcmpPGbaHe9cfFUd8STbi0Aw-uqQmgIvPDB4IC2bDCGMCF--cx_RcIny3VoGXF3-B_0SDD99Ep4Uu-7G3IMJksOVKadgAh_v7FRYWQSMRC6kR29uOQoUSMsWw3nwfKF50MH-1Rsj3h68zv1MTQTidMMsLbzKjUhpUjmVJFx8TvtU&__tn__=-UC%2CP-R
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• Stal bouwen om vee te beschermen

Gemeenten krijgen aanvragen binnen voor het bouwen van stallen in landelijk wolvengebied 

omdat men vee (paarden en pony’s) ’s nachts op stal wil/moet zetten ter bescherming tegen de 

wolf. Vaak mag er op percelen niet gebouwd worden of is het maximaal aantal m2 al bebouwd.

• Legeskosten

Het verschilt per gemeente of en hoeveel leges ze in rekening brengen voor het plaatsen van een 

120 cm hoog wolfwerend raster.

Gemeente Ooststellingwerf gaat individueel met betrokkenen in gesprek.

10  Praktische uitvoering van wolfwerende rasters
De meeste aangevallen dieren staan niet achter wolfwerende rasters, zo blijkt uit de lijst 

van schadegevallen van BIJ12. Op dit moment wordt nog geen conclusie getrokken bij een 

schadegeval of een eventueel raster daadwerkelijk wolfwerende was; ook bij dergelijke 

afrasteringen zijn gebreken mogelijk. 

Het merendeel van de dierhouders heeft geen vertrouwen in de werkzaamheid van wolfwerende 

rasters. Schapenhouder Stefan Worst, zelf meermaals te maken gehad met aanvallen van de 

wolf, blijf het wel gebruiken omdat hij wil aantonen dat de wolf in het Drents-Friese Wold een 

‘probleemwolf’ is. 

Wolvenconsulent Jaap Mekel praatte de deelnemers bij over wolfwerende rasters. De BIJ12-norm 

voor afrasteringen is leidend. Sommige zaken worden bij het plaatsen van een omheining over 

het hoofd gezien, maar kunnen grote gevolgen hebben, zoals een onvoldoende bescherming 

van de doorgangen (sloten, weidehekken). Naast afmeting en hoogte van de stroomdraden (120 

cm hoog, onderste draad op maximaal 20 cm van de grond) is de spanning op de omheining 

van cruciaal belang: die moet overal minimaal 4.500 Volt bedragen. Begroeiing of een ongelijke 

ondergrond kunnen leiden tot spanningsverlies of openingen waar de wolf door kan.

➡  Bekijk de meest gemaakte fouten

11  Monitoring
Bij de uitwerking/toepassing van de interventierichtlijnen is goede monitoring nodig. Gevallen 

moeten goed onderzocht worden. Aanwezigen willen zo veel mogelijk details in kaart krijgen.

12  Vraag uit de zaal
Voor welke kosten krijgt een dierhouder een tegemoetkoming als een dier gewond raakt,  

maar niet overlijdt?

Bij verwonde dieren komen de dierenartskosten tot een maximum van de taxatiewaarde van het 

dier in aanmerking. Het betreft de kosten voor bezoek van de dierenarts, zoals voorrijkosten en 

behandel en/of onderzoekskosten. 

Ingeval het gewonde dier na behandeling alsnog overlijdt bedraagt de tegemoetkoming: 

de dierenartskosten tot maximaal de taxatiewaarde van het dier + de taxatiewaarde van het 

overleden dier. Het is aan de aanvrager om de dierenartskosten aan te tonen met een factuur.
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https://www.bij12.nl/wp-content/uploads/2022/10/Factsheet_meest_gemaakte_fouten_wolvencommissie_Gelderland.jpg
https://www.bij12.nl/wp-content/uploads/2022/10/Factsheet_meest_gemaakte_fouten_wolvencommissie_Gelderland.jpg
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13  Vervolg
De wolvencommissie zal in de maand juli een extra vergadering beleggen om te kijken of en hoe 

ze de geluiden uit de klankbordsessie kunnen vertalen naar een advies richting Gedeputeerde 

Staten.

Informatie-uitwisseling blijft nodig. Het initiatief en de gegeven informatie worden 

gewaardeerd, maar de dierhouders hebben op korte termijn concrete antwoorden en 

oplossingen nodig om hun werk zeker te stellen. De wolvencommissie heeft de intentie om dit 

najaar vervolgsessies in het veld te organiseren om de uitkomsten te delen.

14  Nieuwsvoorziening
Om dierhouders op de hoogte te houden, verstrekt de wolvencommissie informatie via een 

nieuwsbrief. Alle aanwezigen tijdens de klankbordsessie hebben toestemming gegeven om hun 

contactgegevens te gebruiken voor dit doeleinde. 

➡  Lees hier de laatstverschenen nieuwsbrief (april 2023)

Meer informatie is te vinden op de provinciale webpagina over de wolf en op de website van 

BIJ12. Daar vindt u ook het volledige bronbestand met alle schademeldingen aan vee, inclusief de 

individubepaling.

 

Daarnaast kunnen deelnemers rechtstreeks contact opnemen met de leden van de 

wolvencommissie of een e-mail sturen naar fryslan@wolvencommissie.com.

De leden van de wolvencommissie Fryslân zijn:
    Harry Oosterman, voorzitter
    Albert van der Ploeg, LTO Noord (vakgroep schapenhouderij)
    Douwe Visser, Stichting Beheer Platform kleinschalige schapen- en geitenhouders
    Vacant, Vereniging van Friese Gemeenten
    Hans Kroodsma, Kollektivenberied Fryslân
    Frank Leereveld, Terreinbeherende organisaties
    Henry Hoiting, schaapsherder

De wolvencommissie staat klaar om vragen en zorgen van dierhouders op te pakken en 

constructieve oplossingen te vinden wat betreft schadepreventie die het mogelijk maken om op 

een evenwichtige manier samen te leven met de wolf in Fryslân.

Oosterwolde, juni 2023
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https://cuatro.sim-cdn.nl/fryslan/uploads/nieuwsbrief_gebietskommisje_wolf_april_2023.pdf
https://www.fryslan.frl/wolf-in-fryslan
https://www.bij12.nl/onderwerpen/faunazaken/diersoorten/wolf/
https://www.bij12.nl/onderwerpen/faunazaken/diersoorten/wolf/
https://www.bij12.nl/onderwerpen/faunazaken/wolf/schademeldingen
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